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DVADESET GODINA OD OSNIVANJA I RADA AUDIOLOSKOG CENTRA
OTORINOLARINGOLOSKE KLINIKE MEDICINSKOG FAKULTETA

U ZAGREBU"

Dvadeset godina i u Zivotu dovjeka
pojed,inca, no, isto tako i u djelova-
nju jedae visoko strudno medioinske
ustanove, dug je i znadajan vremen-
ski interval, pogotovo, ako je to prvi
vremenski interval, nakon osnivanja
takove ustanove i ako ta ustanova.
nakon 20 godina, prvi puta dolazi u
priliku i u moguinost, da se osvrne
na svoj protekli dosada5nji okvir, sa-
drZaj, djelokrug i obujam djelovanja,
no u isto vrijeme i da ukaZe na neke
pobleme, sa kojima se u tom minu-
lom periodu suodavala, kako s obzi-
rom na odvijanje samoga rada, tako
i joS vi5e u planiranju i razrailivanju
buduieg rada i djelovanja. Kako je
AudioloSki centar najstarija i prva
audiolo5ka ustanova, ne samo u
Hrvatskoj, nego i u Jugoslaviji, i ka-
ko njegovo osnivanje i formiranje ni-
je teklo ni lagano, ni jednostavno, a
ni u kratkom vremenskom intervalu,
potrebno ie biti, kako bi, po neke
momente i zbivanja, relevantne ne
samo za nas, nego i za one iza nas,
spasao od prebrzog zaborava, da se
vremenski vratim u razdoblje od pni
je 4 decenije, kada su se podeli u nas
javljati prvi elementi, koji su, dese-
tak godina kasnije, konadno doveli
do osnivanja i formiranja naSeg Audi-
olo5kog centra. Vei je pr.of. Ser-
cer, neposredno prije podetka dru-

goga svjetskog rata, uvidjevSi vaZ-
nost kvantitativnog ispitivanja sta-
nja redukcije sluha uveo AKUME-
TRIJU (lingvistidki doduSe nesretnu
kovanicu), tj. posebnu, relativno izo-
liranu od vanjske buke prostoriju,za
ispitivanje stanja sluha, a u tu pro-
storiju je nabavio prvi u nas ,OTOA-
UDION", elektronski aparat za i,spi-
tivanje i registriranje stanja redukci-
je sluha. Taj je aparat u ono vrijeme
bio u Evropi jedino u upotrebi. Sa
tim aparatom mogao je prof. Ssrcer
dobivati odredene podatke o stanju
sluha, koje je ranije bilo nemoguie
dobiti uobidajenim metodama ispiti-
vanja sluha pomoiu akustidkih uga-
dalica. Sa tim zadetkom moram
istrgnuti od zaborava i pionirski rad
prof. Dujmu5iia, koji je, vei u ono
vrijeme, izradio za na5 jezik prve

"OTOTIPE". Te ototipe moZemo i
smatrati kao pretede kasnijim govor-
no audiometrijskim testovima.

Kada je prije trideset godina prof.
Gu5ii preuzeo vodstvo USne klinike,
prave audiologije ni na klinici, ni u
Zagrebu, ni u Hrvatskoj, no ni u Ju-
goslaviji nije ni bilo. Na klinici je
postojao, ,kako sam malo prrije naveo
samo otoaudion, smje5ten u malu
prostoriju akumetrije, no i na tom
otoaud'ionu radilo se dosta malo i do-
sta skromno, ier su, ipak, dijagno-

" Predavanje .ic odrZano 28. II. 1975. g. na svedanoi siednici Savjeta USne klinike na Satati, Medi
cinskog fakulteti u Zagrebu.
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stidke moguinosti, koje je otoaudion
mogao pruZiti, bile skromne i ogra-
nidene. Iz ameridke literature, koja
je neposredno nakon ,osloboGlenja do
nas dop'irala smo saznali, da je u Sje-
dinjenim Ameridkim DrZavama vei
formirana posebna otolo5ka subdisci-
plina audiologija, da se u okviru te
disciplrine za audiometrijska ispitiva-
nja upotrebljavaju audiometri, te da
se otoaudion viSe ne upotrebljava.
No to je ujedno bilo i sve, Sto smo
tada o toj novoj disciplini, audiolo-
giji i novom aparatu, audiometru,
mogtri saznati.

Kada je prof. Femenii, godinu da-
na kasnije, kao stipendista Rockfele-
rove fundacije odlazio na godinu da-
na u Sjedinjene Ameridke Driave,
meclu zaduZenjima, koje mu je na po-
lasku prof. GuSii dao, bilo je i zadu-
Lenje, da se upozna sa suvremenom
audiologijom. Kada se nakon godinu
dana vratio u Zagreb, meelu novina-
ma, koje je sa sobom donio, bio je i
prvi audiometar tipa ADC. To je uje-
dno bio jedini i prvi audiometar i u
Zagrebu i u Hrvatskoj i u Jugoslavi-
ji. Taj audiometar predstavlja prema
tome i prvi podetak, prvi nukleus na-
5e hrvatske i opienito jugoslavenske
audiologije.

U prvih godinu dana audiometri-
jom bavili smo se prof. Femenii i
ja, pa smo vei 1949. g. na Prvom
jugoslavenskom otorinolaringoloSkom
kongresu u Opatiji nastupili sa dva
'referata iz klinidke audiometrije. No,
pokazalo se vrlo brzo, da je audi-
ologija kompletna i zasebna subspe-
cijalnost u okviru otorinolaringolo-
gije i da se sa tom disciplinom treba
i mora baviti otorinolaringolog, koji
ie se iskljudivo i samo njoj posveti-
ti, no kojri, a priorno, mora imati ne
samo odrecleni afinitet, nego, usuctu-
jem se ustvrditi, i odredeni muzikalni
afektivitet prema audiologiji, koja se
osim toga ,i u svijetu, zapravo, tek
stvarala i Siroke okvire svoga budu-
ieg rada tek zacrtavala. Izbor prof.
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Gu5iia pao je na mene, pa sam vei
1950. g. oti5ao kao stipendista British
Councila u Englesku, da se upoznam,
ne samo sa suvremenom audi'ologi-
jom s obzirom na njenu klinidku pri-
mjenu, nego i na njene sasvim nove
i drugadije aktivnosti izvan bolnidkih
,i klinidkih ustanova. Po povratu iz
Engleske podeo sam razradivati ideju
i okvir buduie samostalne radne je-
dinice, buduieg Audiolo5kog centra,
za koga smo tada u samom podetku,
imali jedino i samo jedan audiome-
tar, te Baranyev stolac za rotatorno
ispitivanje vestibularnog organa. No
ipak, u slijedeiih nekoliko godina uz
pomoi Svjetske zdravstvene organi-
zacije, zapravo njenoga ogranka
UNICEFA, te uz pornoi ondainjega
dekana prof. Stampara, i ravnatelja
Klinidke bolnice dr. Remigija Bub-
nja, potpuno je sazrela 'ideja formi-
ranja i osnivanja Audiolo5kog cen-
tra, kao posebne i zaokruLene radne
jedinice u okviru Otorinolaringolo-
Ske klinike. Kako je upravo u to vri-
jeme, prema tadaSnjoj i to odjednom
promijenjenoj koncepcij,i Vijeia Me-
dicinskog fakulteta, napuStena ideja
odrZavanja i daljnjeg udvr5iivanja
posebne poliklinidke sluibe svih kli-
ni,ka, koja je, u prvih nekoli'ko posli-
jeratnih godina, sa mnogo uspjeha
funkcionarala u dana5njoj Trauma-
tolo5koj bolnici, a ta je poliklinidka
sluZba trebala postati budu6i nukleus
centralne poliklinidke sluZbe Medi-
cinskog fakulteta u Zagrebu, i kako
su, na osnovu te nove koncepcije, sve
klinike napustile svoje poliklinidke
sluZbe i odgovarajuie prostonije,
prof. GuSii je, dodu5e, takoder za-
tvorio naiu OtoninolaringoloSku poli-
kliniku, koja je sa svojim ambulant-
nim laboratorijskim i stacionarskim
prostonijama zapremala ditavo jedno
krilo zgrade, no odmah je odludio, da
taj trakt ne napusti, nego da ga pil'e-
gradimo i preformiramo u na5 budu-
ii Audiolo5ki centar. Pregradnju di-
tavoga trakta u sasvim specijalnu



svrhu i namjenu, kao Sto su bile de-
tiri tihe komore, odio za vestibulo,lo-
giju,, odjel za rehabilitaciju, tehnidki
laboratorij, nije bilo ni lako ni jedno-
stavno provesti. Svim je tim grade-
vinskim i izolacionim poslovima ru-
kovodio naS prvi vanjski saradnik
ing. Albert Pregernik, koji je sve te,
zadalke izveo na najbolji moguii na-
din. Nabavili srno 5 kvalitetnih audrio-
metara, aparaturu za objektivnu
audiometrij w na bazi psihogalvanskog
refleksa po Maspetioe-Gougerot-Cori-
ne, spektroskopski analizator, apara-
twrlu za grupnu rehabilitaciju, te prve
serije slu5nih amplifikatora. Sa ta-
kvom materijalnom i tehnidkom ba-
zom, konadno je koncem 1954. g. ta-
da5nji dekan Medicinskog fakulteta
prof. Stampar sluZbeno otvorio
Audioloiki centar u prostorijama
dijela Traumatolo5ke bolnice, u ko-
jima se, silom pril,ika, i sada joS na-
lazimo. Od tada, tj. od jeseni 1954. g.
podeo je Audiolo5ki centar djelovati
i Zivjeti svojim vlastitim iivotom, kao
zasebna rad,na jedinica u okviru, sa-
stavu i pod vrhovnim rukovodstvom
USne klinike. NajvanZiji i prvi zada-
tak bio je i najpresudniji. Trebalo je
izabrati suradnike. Bilo mi je jasno,
da audiolog moZe postati samo otori-
nolaringotrog sa ne malim afinitetom
za akustiku i elektroniku, sa jedne
strane, a osim toga, sa velikim afini-
retorn za muziku ,i odgovarajuiom
muzidkom naobrazb,om. Tako je pao
izbor na dr. Borisa Salaja. Za medi-
cinsku sestru audiometristkinju oda-
brao sam Steficu Kralj, a za vodite-
lja sluZbe administracije Vodenik
Vlastu.

Kako u to vrijeme ni u Zagrebu,
ni u Hrvatskoj, a ni u Jugoslaviji nije
bilo audiologije, nije bilo ni audio-
metrista, pa je trebalo do,slovno po-
deti od samoga podetka u odgoju i
formiranju potrebnog kvalitetnog po-
moinog osoblja. No u risto vr.ijeme je
odmah u prvi plan iskrslo i pitanje
postavljanja i razrade ,okvira i sa-

drlaja na5ega buduiega rada, a za
sve te probleme i zadatke malo smo
se mogli koristiti iskustvima, koje
smo sabi,rali tokom nadrih odlazaka u
inozemstvo u odgovarajuie ustano-
ve, s razloga, jer smo mi, d,oslovno u
svemu, podinjali od podetka, pa smo
sami morali pronaii ona polja rada
i djelatnosti, koja su nam, sa jedne
strane, bila dostupna strudno, naudno
i tehnidki, a sa druge strane, koja su
se svojom aktuelnosti nametala u
prvi plan. Odmah smo preuzeli audio-
I'o5ku obradu ne samo bolesnika, ka-
ko leZeiih, tako i ambulantnih, sa
OtorinolaringoloSke klinike, no i bole-
snika sa drugih klinika i zdravstvenih
ustanova, preteZno sa podrudja grada
Zagreba, a postepeno i ostalih podru-
dja bliZe i dalje zagrebadke okoline.

Pr"oduZujuii tradiciju uske kolabo-
racije OtorinolaringoloSke klinike sa
Zavodom za gluhonijemu djecu u Za-
grebu, koju je zapoteo jo5 osnivad
naSe o'tqrinolaringologije i USne kli-
nike prof. Madek, a koju smo, po
oslobode,nju, nastavili u granicama
onda5njih moguinosti, zapodeli smo
prvu u nas audiolo5ku obradu pito-
maca Zavoda, te uveli i prvu pr;imje-
nu slu5nih amplifikatora, koje smo,
pomodu Svjetske zdravstvene organi-
zacije, odnosno njene afilijacije UNI-
CEF-a nabavili. Isto tako nabavili
smo i prvu aparaturu za grupnu re-
habil,itaciju, koju smo montirali u
samome Zavodu.

Paralelno sa radom u zavodima za
odgoj glu-he djece, usko smo se pove-
zali sa Savezom gluhih Hrvatske i Ju-
goslavije, sudjelujuii aktivno kao iza-
brani dlanovi upravnih odbora, na
problemima, vezanim uz medicinsku
stranu gluhoie. Rezultati takove sa-
radnje p,okazali su se vei slijedeie
godine. Svjetska federacija gluhih,
koja je svoj prvi kongres 1951. g.
odriala u Rimu, gdje se stalno nala-
zila centralna uprava i rukovodstvo
Federacije, povjerila je Savezu glu-
hih Jugoslavije, da organizira dr"ugi
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kongres Svjetske federacije gluhih
u Jugoslaviji, a izbor je pao na Za-
greb. Nama je tada palo u dast, da u
o\viru Kongresa, koji je tada okupio
650 delegata iz 57 zemalja svih kon-
tinenata, organiziramo i formiramo,
unutar Svjetske federacije, Medicin-
sko audiolo3ki biro. To je bila prva
audiolo5ko medicinska formacija u
svijetu, u vrijeme, dok jo5 nije bila
osnovana Internacionalna asocijaci-
ja audiologa, jer je ta asocijacija
osnovana tek slijedeie god,ine. Dr. Sa-
Iaj i ja organizirali smo i sproveli
trodnevni audiolo5ki simpozij o medi-
cinskim problemima gluhoie i njene
rehab,ilitacije, na kome je odrZano 56
predavanja, i prisustvovalo je preda-
vanjima preko 100 udesnika sa kon-
gresa. Kuri'oziteta radi napominjem,
da je na na5em simpoziju sudjelova-
la i kineska delegacija, koju je pred-
vodio ministar narodnog zdravlja sa
svojiih 7 dlanova, a meilu njima je
bio i profesor otorinolaringologije sa
pekin5kog fakulteta.

Uska saradnja sa Savezom gluhih
Jugoslavije i Hrvatske urodila je sa
jo5 jednim rezultatom. Audiolo5ki
Centar je razradio plan audiolo5ke
obrade, verifikacije i registracrije glu-
hih na teritoriju SR Hrvatske i to
tako, da smo od Buja do Kotora, od
Kotoribe do Tovar:nika obi5li sva ko-
tarska i veia mjesta, i audiolo5ki
obradilri gluhe ,i te5ko nagluhe. Mate-
rijalna sredstva prijevoza preni'o je
na sebe Savez gluhih. Taj na5 rad,
prvi i joS uvijek jedini i u Hrvatskoj i
u Jugoslavi.ii posluiio je kasnije Svjet-
skoj zdravstvenoj organizaciji za ko-
rekcij'u njenog ranijeg svjetskog in-
dek.sa gluhih. Mi smo sa naiem obra-
dom u Hrvats,koj pokazali, da njen,
ranije za titav svijet usvojen indeks
od I promila gluhih u populacijri ni
je realan, jer je daleko prenizak i da
je dapade i na5 indeks od 2.5 promi
la, za svjetske relacije jo5 uvijek pre-
nizak. NaS indeks od 2.5 promila po-

72

kazao se za na5u zemljtr realan i on
jo5 i danas za naSu zemlju vnijedi.

Uska saradnja sa gluhonijemimza-
vodima u Zagrebu, dala je detaljnu
audi,oloSku obradu sve djece w zavo-
dima, a to je bio prvi audioloSki rad
na tome polju u na5oj zemlji, ito je
uskoro dovelo ne samo do pobolj5a-
nja nastavnih programa, nego i do
medicinski audiolo5kih kriterija gru-
piranja djece u pojedine razrede pre-
ma 'ostacima sluha.

NaS rad srno Sirili i na nova po-
drudja, a prvo je bilo problem indu-
strijske buke. Audiolo5ki smo obra-
dili br'odogradili5te ,3. maj" na Rije-
ci, obuhvativSi na5im pregledima sko-
ro 2.000 radnika. Obradili smo ne
samo radnike nego i izvore buke na
radnim mjestima. Buku smo snima-
li, a kasnije u Audiolo5kom centru
spektroskopski analizirali, dav5i na-
kon toga rad, koji ,i danas, 20 godina
od njegova publiciranja, predstavlja
standardni primjer audiolo5ke obra-
de bilo kojeg industrijskog postroje-
nja optereienoga sa jakom bukom.

Odmah zatim sliied'ilo je poduzeie
,Janko Gredelj" u Zagrebu na Leljez-
nici, a za njime niz drugih fabrika i
poduzeia. Spektroskopskom analizom
odretlenih izvora buke dobivali smo
spektrograme, koje smo kasnije mo-
gli kauzalno genetski korelirati sa
audiometnijskim na'lazima pojedinih
radni'ka sa oSteienjima sluha. I vei
tada, kako na Rijeci u Brodogradili5-
tu, tako i u nekim, osobito tekstilnim
fabrikama, sukobili smo se sa jednim
za eno vrijeme no\,lim, pa i nepozna-
tim problemom, a to je bio problem
vibracije, pa smo vei tada upozorili
na vaZnost toga faktora, na koga smo
se ponovno, no sa veiom akribijom,
vratili ponov,no prije par godina, za-
podev5i Siroku i znadajnu za naSe
prilrike akciju obrade i studijske ana-
Iize Sumskih radnika, koji rade sa
m'otornim pilama. Paralelno sa audi-
olo5kom obradom i razradom proble-
ma'i,ndustrijske buke postavili smo si



u toku na5ih analiza jedan novi za-
datak, a taj je bio, da mi sami, u pi-
tanju individualne za5tite protiv Stet-
nog djelovanja buke, damo naS pri-
log. To je bilo tada joi uvijek ni pri-
bliZno rijeieno pitanje pouzdanog in-
dikativnog testa. TeZnja i Zelja audi-
ologa, da se sa aud,ioloikim testom,
u sva,koj populaciji mogne unaprijed
izluditi ljude preosjetljive na Stetno
djelovanje buke, bila je stara vei
preko 20 godina i ditav niz auto,ra
izradio je svaki svoj indikativni test,
kojima je zajednidko bilo to, da nisu
bili ,ni indikativni, nri pouzdani, pa je
nakon zadnjeg, Portmanovog testa iz
godine 1962. bllo prihvaieno mi5lje-
nje, da se takav test ne moLe izradi-
ti. Mi smo se ipak prihvatili toga za-
datka, a rezultat na5ih istraLivanja
i ispitivanja bio je: potpuno origina-
lan, no u isto vrijeme pouzdarn test,
izgraclen na sasvim novim principima
usporedivajuii ga sa svim ranijim,
kome je konadni oblik dao dr. Salaj,
pa je sa tim radom dr. Salaj i obra-
nio svoj doktorat nauka.

Kako se rad sve viSe Sirio i pro-
dubljivao, dobili smo uskor:o ,novoga
saradnika dra Radovana Subotiia,ko-
ji je odludio, da se kao mladi otori-
nolaringolog posveti audiologiji. On je
doskora, u5av5i u audioloiku proble-
matiku obranio i doktorat nauka, a
kasnije je i habilitirao za naslovnog
docenta, takotler iz audiolo5ke pro-
blematike.

Nakon nekoliko prvih godina obi-
mnog ,i mnogostrukog rada ,i istraZi-
vanja na podrudju industrijske bu-
ke, otvorili smo uskoro joS dva nova
podrudja rada i istraZivanja. Prvo je
podrudje bio problem ototoksiciteta
streptomicinskih preparata. Pr.of. Fe-
menii i Salaj su sa dva, u svoje vri-
ieme (a to je b.ilo upravo u vrijeme
osnivanja AudioloSkog centra) zapa-
iena dlanka ukazali na problem oto-
toksiciteta streptomicina, a mi smo
nastavili sa istraZivanjem te proble-
matike kroz slijede(i niz godina. Sa

bogatom kazu,istidkom dokumentaci-
jom, u nizu publikacija, predavanja
i semi,nara na kongresima i na simpo-
zijirna, nastojali smo Sto prije upo-
znati na5e kolege sa tom problemati-
kom i upozoriti ih na opasnosti, koje
u sebi krije terapija sa streptomi-
cinskim preparatima. A onda, pnije
13 godina pojavio se u Sjedinjenim
Ameridkim Driavama. novi preparat
streptorn:icina, streptomicin sulfat, za
koga je ameridko ministarstvo zdra-
vlja izdalo sluZbeni bilte,n, da je pre-
parat potpuno netoksidan, te da ga se
moLe bez ikakvoga straha s obzirom
rra raniji ototoksicitet streptomicina
i dihidrostreptomicina upotrebljavati
i ,ordinirati. Odmah je povuden iz
prometa dihidrostreptomicin, a usko-
ro je streptomicin sulfat uveden kao
jedini streptomicinski preparat i u
na5u farmakopeju. Mi, metlutim, to-
rne uvjeravanj,u ameridkog ministar-
stva zdravlja nismo htjeli vjerovati,
nego smo nastavili na5a ispitivanja
i sa novim preparatom streptomicin
sulfato'm. I vet za go'dinu dana, kao
prvi i u na5oj i u svjetskoj medicin-
skoj Stampi odludno smo ustvrdili, da
streptomioin sulfat nije netoksidan,
kako se to u svijetu smatralo, nego
jedino smo dopustili, da je taj novi
preparat ne5to manje 'i ne5to druga-
dije toksidan od ranijih streptomicin-
skih preparata. Razlika je bila samo
u dinjenici, da je streptomicin sulfat
bio manje toksidan na sluh, a viSe
toksidan na vestibularni organ. Ima-
li smo na Zalost protiv sebe sve ftize-
ologe, pa i redakciju Lijednidkog
vjesnika, no konadno se pokazalo, da
smo mi bili u pravu, jer su punu g<r-

dinu dana kasnije, u inostranoj me-
dicinskoj publicistici, podeli se re-
dati dlanci o toksicitetu streptomicin
sulfata. Mi nismo na tome stali, nego
smo nastavili da i dalje studiramo
problem ototoksiciteta streptomicin
sulfata, no sada na djeci. Krroz punih
deset godina audiolo5ki smo pratili
i obradili 953 djece u Sanatoriju za
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djedju tuberkulozu u Strmcu pored
Nove Gradi5ke, pa smo ustanovili za-
brinjava.iuiu dinjenicu, da je strep'to-
mjcin sulfat za djecu izvanredno tok-
sidan, toliko toksidan, da svako treie
dijete pokazuje uni5ten vestibularni
organ. Te na5e rezuhate objelodanili
smo i na dva internacionalna konsre-
sa. audiologa.

Drugo podrudje na5e djelatnosti bio
je problem verifikaci.le i registracije
stanja. sluha. t'. osnovnim. Skolama.
Nabavili smo tada jedinu aparaturu
za gmpnu audiometriju. sa kojom
smo m:ogli u jednoj, seans,i, audiome-
trijski obraditi ditav razred, pa smo
kroz dvije godine obradivali djecuu
zagrebadkim ,osnovnim. Skolama, a
onda smo, sakupir,Si vrijedan materi-
jal i rezultate, daljnji rad, nipoSto ne
naSom. krivn.iom, morali u Zagrebu
preki.nuti. Nastavili sm,o ga, uz po-
moi Saveza gluhih Hrvatske, najpri-
je na Baniji i Kordunu, a kasnije u
Zagorju, i Hvaru. Do sada smo ovim
na5im ispitivanjima obradili preko
25.000 djece, no rad na tome podrud-
jtt i dalje nastavljamo. Nakon prvih
proteklih deset godina rada, koji se
iz godine u godinu sve viSe proSirivao
i produbljivao ne samo po broju
obavljenih audiolo5k,ih pregleda. i
obraclenih sludajeva, nego i jo5 vi5e
po novim podrudjima, na koja smo
usmjeravali na5 rad, pokazalo se ipak,
da na5 rad na nekim odredenim po-
drudjima ne malo trpi i da nas spu-
tava. Na prvome mjestu bila je dinje-
nica odvojenosti Audiolo5kog centra
od naie matidne ustanove, Klinike
na Salati. U isto vrijeme podeli smo
trpiti na skudenosti radnoga prosto-
ra i oskudici na strudnom radnom
personalu. Citava na5a radna ekipa
sastojala se samo ,od tri audiologa,
tri medicinske sestre i jedne admi-
nistrativne osobe. Upravo radi te
dinjenice, polako je sazrela ideja,
da se gradi novi Audiolo5ki centar,
no ovaj puta u dvori5tu u5ne klini-
ke, kao dio same klinike, koii bi i
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pros.torno i uredajno mogao zadovo-
ljiti potrebe pred kojima se na5ao
na5 Audiolo5ki centar. Izraaleni su
svi planovi i nacrti, osigurana su bi-
la i sredstva i kada se trebalo zapo-
deti sa izgradnjom do5la je privre-
dna reforma, pa je gradnja do dalj-
njeg skinuta sa dnevnog reda. U ta-
kvoj novonastaloj situaciji morali
smo se adaptirati na one moguinosti,
koje su nam u na5em starom Audio-
loSkom centru stajale na raspolaga-
nju, no mi smo svejedno nastavili
rad, pod znatno teZim okolnostima u
toliko viSe, jer smo ,od ranija tri
audiologa spali sarno na nas dvojicu,
Salaje. i mene.

Od podetka, tj. od osnivanja Audio-
Ioikog centra, p,ostali smo, via facti,
jedina audiolo5ka ustanova za izo-
brazbu ne samo trijednika otorinola-
ringologa audiologa, nego i srednjih
medicinskih kadrova, dakle audio-
metrista. Pored toga u. Audiolo5kom
centru se kroz ditavo vrijeme odvi-
jao i naudno istraiivadki rad za po-
stizanje vi5ih stupnjeva. Do sada je
u Audiolo5kom centru ,izradeno 5 do-
ktorata nauka, Sesti je u zavr5nom
administrativnom postupku, sedmi je
prijavljen, a osmi je u pripremi. U
tom istom vremenskom periodu,obra-
njena je iedna habilitacija za naslov-
noga docenta, a druga je u zavr5noj
fazi. Odmah od podetka djelovanja
Audiolo5kog centra aktivno smo su-
djelovali u formiranju surdodoSkog
odsjeka ViSe pedago5ke Skole, u ko-
jem. smo o,formili kolegij medicinske
audiologije, dajuii na taj nadin zna-
dajan doprinos medicinsko audiolo-
Skom. educiranju buduiih. surdopeda-
gcga. Kada je taj odsjek, par godina
kasnije pretvoren u Visoku defekto-
Io5ku Skolu zadraili smo i dalje ko-
legij Medicinske audiologije, a od
prije 3 godine, kada je Visoka defek-
tolo5ka Skola pretvorena u Fakultet
za defektologiju, posebnim kolegi-
jem audiologije kroz 4 semestra, ne
malo doprinosimo medicinski ade-



kvatnom formiranju buduiih defek-
tologa audiopedagoga.

Sasvim je naravno, da Audiolo5ki
centar, od svoga osnutka, sudjel,uje
u nastavi studenata Nledicinskog fa-
kulteta, koj,i, odredeno vrijeme pro-
vode u A'udiolo5kom centru na prak-
tidkim vjeZbama.

Narodito pro5irenje rada Audiolo-
Skog centra predstavlja ekspertno
ocjenska audioloSka obrada foren-
zidkih sludajeva, sludajeva invalid-
skih komisija s,ocijalnoga osiguranja
i osigr.rravajuiih zavoda. Posveiujuii
mnogo truda, vremena i zalaganja
upravo tome odgovornom'i sloZenom
postupku, uspjeli smo kroz pr:oteklih
dvadeset godina postiii puno prizna-
nie za naS rad. Upravo radi te dinje-
nice je i Generalna di,rekcija na5ih
osiguravajuiih zavoda povjerila upra-
vo nama, da izradimo, najprije p,rve,
a za tim nove tablice invaliditeta, te
odgovarajuie pri,rudnike za njihovu
upotrebu.

Zajednica invalidskog osiguranja
Hrvatske 'izdala je od nas napisanu
knjigu o Ocjeni invalidnosti ,i pre-
ostale radne sposob,nosti kod osoba
sa o5teienim sluhom, a upravo ovih
dana izlazi iz Stampe ,i druga knjiga,
koju smo takotler mi napisali, o ocje-
ni invalidnosti i preostale radne spo-
sobnosti kod osoba sa vrtoglavicom.

Sasvim je naravno, da smo upravo
na tim sektorima u proteklih dvade-
set godina na na5im kongresima, se-
minarima i simpozijima sudjelovali
sa nizom referata i predavanja.

Na naudno i strudno publicisti-
dkom planu publicirali smo u ovih
proteklih dvadeset godina oko 200
naudnih'i strudnih rad,ova, izda,li smo
4 knjige iz audioloSke pnoblematike,
jedan udZbenik iz audiologije za stu-
dente Fakmlteta za defektologiju, a
konadno sa svojim prilozima sudjelo-
vali smo i u izrad,i obaju udZbenika
iz otorinolaringologije za studente
medicine.

Ranije sam naveo, da smo od sa-
moga podetka rada u Audiolo5kom
centru uspostavili intenzivnu sara-
dnju sa osiguravajuiim zavodima, ne
samo u ekspertiznom, nego i u medi
koorganizacionom smislu. Zele(i nam
manifestirati priznanje na na5 ,rad,
Direkcija Zavoda. CROATIA darovala
nam je prije par godina aparaturu
za kortikalnu audiometriju, te apara-
tunr. za. pendularnu nistagmografiju.
Sa nabavkom tih dviju, najmoderni-
jih i najnovij,ih aparata, bilo nam je
omoguieno, da sa uspjehom audiolo
Ski obradujemo i najsloZenije audio-
loSke probleme na najsuvremeniji i
najmoderniji nadin. Istakao sam na
podetku, da smo vei u prvim godina-

ma rada Audiolo5kog centra inten-
zivno se baviti i sa problem'om reha-
bilitacije gluhe djece sa slu5nim am-
plifikatorima u oba zavoda za odgoj
gluhe djece. Upravo na5im zalaga-
njem socijalno osiguranje je prihva-
tilo na5 prijedlog o besplatnoi po-
djeli sluSnih. amplifikatora gluhoj i
nagluhoj djeci (u koliko je zato po-
stojala audiolo5ka indikacija), a isto
tako i teZe nagluhim direktnim osi-
guranicima odrasle dobi. Uspjeli
smo dvije godine kasnije, nipo5to ne
jednostavno i lagano, sprijediti pro-
dukciiu domaiih neadekvatnih slu5-
nih amplifikatora i konadno, uspje-
li smo kod socijalnog osiguranja,
da se redovno svake godine osigu-
raju dovoljna clevizna sredstva za
nabavljanje onih kvalitetnih sluSnih
amplifikatora, koje smo mi predlaga-
li. U isto vrijeme sudjelovali smo i u
razradi Pravilnika o raspodjeli slu5-
nih amplifikatora. Pored toga posla
smo se angaLirali i u formulacijama
Liste Tjelesnih O5teienja i Liste Pro
fesionalnih Oboljenja, koje su doda-
ne kao adnex Osnovnog zakona o osi-
guranju radnika. Podvladim, da na
tome poslu jo5 uvijek sudjelujemo
i da se spremaju odrectene korekcije
i novele upravo na na5e insistiranje.
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Sasvim specijalno podrudje naudne
i strudne suradnje predstavlja na5a
suradnja sa Zavodom za elektroaku-
stiku Elektrotehnidkog fakulteta, sa
predstojnikom Zavoda prof. Jelako-
viiem i njegovim saradnikom prof.
Greguriiem. Prof. Gregurii pov,rh to-
ga je naS dugogodiSnj,i vanjski naud-
ni saradnik, pa je uprav.o njegov pri-
log, kao i prilog njihovog Zavoda do-
ja, eto, danas, u nekim naSim audio-
prinijeo, kako visokoj tehnidkoj ra-
zini, tako i moguinosti, da Audiolo5ki
centar, rjeSava i najsloienije zada-
tke, pred kojima se u svom radu na-
lazio.

Usku saradnj,u uspostavili smo i sa
Gradskim i sa Republidkim zavodom
za zaititu zdravlja, pa je ,i ta sara-
dnja, upravo u zadnje vrijeme, dala
znadajne rezultate.

Kako bi'smo bar donekle pruZili i
objektirrnu sliku naSega mnogostru-
kod rada u proteklih dvadeset godi-
na dat iu samo neke sumarne brojke,
koje ie najbolje ilu:strirati naprijed
navedene dinjenice.

Aud,ioloSki Centar je u prote-
klih dvadeset godina obradio preko
100.000 bolesnika. Kako je svaki bo-
Iesnik, u toku obrade, podvrgnut bar
kroz nekoliko pregleda i ispitivanja,
odito je, da je u tom razdoblj,u oba-
vljeno znatno preko 350.000 p,regle-
da. Pored toga se audiolo5kom obra-
dom gluhih u Hrvatskoj obuhvatili
smo preko 10.000 ljudi, ne samo glu-
hih, nego i te5ko nagluhih. Kod per-
lustracije sluha Skolske djece u Za-
grebu, Zagorjv, Banij,i, Kordunu i na
Hvaru, do sada smo obradili preko
25.000 ,djece. Samo u prvih par godi-
na obradujuii radnike po tvornicama
s ,obzinom na Stetno djelovanje buke
obuhvatili smo preko 10.000 radni,ka.
Konadno u zadnje tri godine ,inten-
zivno obratlujemo Sumske radnike,
koj'i rade sa motornim pilama, pa je
do sada obradeno preko 25.000 ra-
dnika.
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Kako je obim rada i zadataka koji
su se javljali i doslovno pred nama
gomilali iz dana u dan bio sve veii i
odgovorniji, podelo nas je sve to ne
malo sputavati u na5em daljem evo-
luiranju, pa smo zato prije 3 godine
na klinici ponovno oZivili na5u, rani-
je silom prilika napu5tenu ideju,
gradnje novoga AudioloSkog centra
u dvori5tu na5e klinike ovdje na Sa-
lati. Zdravstveni fond grada Zagreba
osigurao je potrebna sredstva, pa je
nakon pripremnih radova i prelimi-
nara, prije dvije godine, poielo se sa
gradnjom. I ,ko'nadno, proSle jeseni,
gradnja je 'iz vana vei bila zavr5ena,
no onda, kada je trebalo samo dovr-
Siti unutra5nje ureelenje sve je zape-
l,o, jer je ponestalo novaca, za dovr-
Senje. Da neprilika bude veia i Tra-
umatoloSka bolnica jedva deka, da
se mi iselimo, jer bi ona na5im ise-
ljenjem dobila ditavo jedno krilo u
svojoj zgradr za bolesnidke postelje.

U tome 'inter:regnumu, dekajuii u
neizvjesnosti, kada iemo moii dovrii-
ti gradnju novoga Audiolo5koga cen-
tra i kada iemo moii nastaviti na$
nesputani rad, mi smo se barem u ne-
kom .smislu malo popravili. Pro5le
godine dobili smo opet treiega audiq
loga dr. Jurkoviia, pa nam ie .sa te
strane lak5e nego Sto nam je bilo, ka-
da smo sarrro nas dvojica audiologa
sve nosili na naSim leilima. Meclutim
proSirenje naSega rada na nova i mo-
derna podrudja suvremene aud.iolo-
gije, kao Sto su kortikalna audiome-
trija, pendularna nistagmogragijai
timpanometrija sa jedne strane, a
perlustracija stanja sluha po tvorni-
cama i industrijskim poduzeiima sa
druge strane, upravo u zadnje dane
podeo nas je ozbiljno, pa i zabr."inja-
vajuii da kodi, ne samo sa obzirom
na ranije kapacitete na5ega rada, ne-
go i na perspektivne razvojne pla-
nove.

Dvadeset godina je i u ljudskom
Zivotu, a pogotovo u Zivotu jed:ne di
namidke naudno strudne medicinske



ustanove ne maii vremenski odsjek,
a pogotovo, ako je taj odsjek vezan
uz formiranje i razvijanje jedne tako
specifidne i specijalne medicinske
ustanove, kao Sto je to Audioloiki
centar.

Poieli smo prije 20 godina gotovo
iz nidega, kada u nas nije postojala
ni strudna ni materijalna baza za ra-
zvijanje audiologije kao posebne
subspecijalizirane discipline u okvi-
ru otorinolaringologije. U ovih pnc-
teklih 20 godina izgradili smo teme-
lje najprije na5e zagrebadke, a onda
i opie jugoslavenske audiologije, ko-
lo5kim ustanovama ni malo ne za-
ostaje za suvremenom audiologijorn
u svijetu. DoSli smo do takove i
strudne i naudne razine, da upravo u
ove dane vei mislimo i pomiSljamo
na osnivanje posebnog audiolo5kog
ogranka u okviru jugoslavenskog
Otorinolaringolo5kog udruZenja. For-
miranjem pravilne koncepcije budu-

ieg defektolo5kog fakulteta u Be-
ogradu, te sada5njeg defektolo5kog
fakulteta u Zagrebu, osigurati ie se
u naSoj zemlji dovolj'na baza strud-
nih kadrova za audiometriste, pa ie
se i na taj nad.in otvoriti pred naSom
audiologijom perspektive, sa kojima
iemo moii biti i vi5e nego zadu
voljni.

Eto, dotlosmo do kraja naSe 20-go.
diSnje kronologije evolucije Audio-
lo5kog centra. Taj Centar je u zavrS-
moj fazi, no joS uvijek nije 'i zavrSen.
Mi vjerujemo u blagonaklonost i ra-
zumijevanje na5ih odgovornih dinila-
ca, koji ie nam ipak, omoguiiti, da
gradnju i dovr5imo, da se konadno u
novi Audi'olo5ki centar ovdje na Sa-

lati preselimo, pa da, u novim uslo-
vima, sa veiim moguinostima, nasta-
vimo daljnji uspon i razvoj i naSeg
Audiolo5kog centra i na5e audiologi-
ie, u novih slijedeiih 20 godina.

20 YEARS OF THE FOUNDATION OF AUDIOLOGICAL CENTER OF E. N. T.
CLINIC OF MEDICAL FACULTY ZAGREB

S umma ry
In the celebration of the twentieth Anniversary of the foundation of Audio-

logical Center there are fixed some factors who were present 20-30 years ago in
the otorhynolaryngological situation not only in Zagreb, but also in whole Yugo-
slavia, because it did not exist any audiological unit. In the new founded
Audi<llogical Center there were introduced all newest audiometrical instruments
and methods of examination with a special audiological staff. The field of work was
routine and scientific examination. At the first place there was studied the problcm
of acccustic trauma and in the same time the problem of the toxicity of Strepto-
mycin drugs. In the last some years there was studied the problem of baro-
thraumatic lesions of cochlear and vestibular organ especiallv in divers. In the
scientific field during this period of 20 years there were graduated 6 doctors of
medical science and two docents. More than 200 original audiological papers and
some books were published.
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